
اقتصادی6

گروه اقتصادی - در این منطقه 
از کشــورهای حاشــیه دریای خزر 
قزاقســتان و روســیه عضو هســتند 
از ایــن رو آذربایجان و ترکمنســتان 
می توانند بــه این توافق های منطقه ای 

اضافه شوند.
علیرضــا پیمان پاک با اشــاره به 
مزایا اقتصادی مجمع اقتصادی خزر، 
گفت: دومین اجلاس اقتصادی خزر 
با حضور معاون اول رئیس جمهور و 

نخست  وزیران 4 کشور حاشیه دریای 
خزر برگزار شد.

معــاون وزیر صمت ادامه داد: در 
این اجلاس نشســت های مشترک و 
دو به دو برگزار و موضوعات مختلف 
مطرح و هم اندیشــی ها و توافق های 
خوبی در زمینه همکاری های انرژی٬ 
بحث سوآپ و ســرمایه گذاری های 

مشترک  انجام شد.
پیمان پاک با اشاره به بحث های 

مطرح شــده در زمینه توســعه روابط 
تجاری، ترانزیت و حمل ونقل٬ اذعان 
کرد: بحث حمل ونقل یکی از مسائل 
مهم کشــورهای حاشیه دریایی خزر 
اســت و با توجه به بحران هایی که در 
دنیا وجود دارد بحث ترانزیت و حمل 
و نقل کالا یکی از مهم ترین بحث های 
کشــورهای حاشیه دریای خزر  است 
و در این جلســات بــر نقش ایران در 
کریدور شــمال- جنــوب در حوزه 

ترانزیت تاکید و مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت.

وی بــر تاکید این کشــورها بر 
توســعه روابط تجاری اشــاره کرد و 
افزود:  اتاق های بازرگانی این کشورها 

با یکدیگر  جلسات و مذاکرات جدی 
داشــتند؛ همچنین جلسات متعددی 

معــاون اول رئیس جمهور با مقامات 
تجاری و فعالان اقتصادی٬ استانداران 
و روســای جمهوری های فدراسیون 
روســیه برگزار و به جمع بندی خوبی 
در زمینه های اقلیم و مســائل زیست 

محیطی رسیدیم.
به گفتــه این مقام مســئول٬ در 

مجمــوع در مجمع اقتصــادی خزر 
موافقت های خوبی به دســت آمد که 
امیدواریم این موافقت نامه ها را پیگیری 
تا به نتیجه نهایی برسد و منافع اقتصادی 

قابل لمس شود.

رئیس ســازمان توسعه تجارت 
در پاسخ به این پرسش که درباره ایده 

ایجاد منطقه آزاد مشترک گفت وگویی 
صورت گرفت؟ افــزود: ایده اولیه را 
آقــای مخبر دزفولی معاون اول رئیس 
جمهور برای ایجاد یــک منطقه آزاد 
مشــترک مطرح کرد از این رو مذاکره 
در ایــن زمینه با روس هــا را پیگیری 
کردیم و اگر دیگر کشــورهای حاشیه 
دریای خزر بخواهند به ما اضافه شوند 
درخواست آنها را مورد بحث و بررسی 
قــرار  می گیــرد؛ همچنین عضویت 
تجاری ما در منطقه آزاد اوراسیا نهایی 
شده اســت و به زودی در آنجا عضو 
خواهیم شــد. در این منطقه از  کشور 
حاشیه دریای خزر، قزاقستان و روسیه 
عضو هســتند از این رو آذربایجان و 
ترکمنستان می تواند به این توافق های 

منطقه ای بپیوندند.
وی بــا بیان اینکــه در زمینه پول 
مشــترک صحبت جدی مطرح نشد٬ 
افــزود: ایجاد ســازوکارهای مالی و 
بانکی بر اســاس پول های ملی با ایران 
مطرح شــد و از آنجایی که مسئولان 
بانــک مرکزی نیز در این نشســت ها 
حضور داشتند صحبت های تخصصی 
بــا تمرکز  بر حذف دلار و یورو انجام 
تا تجارت بر اســاس پول مشترک دو 

کشور صورت بگیرد.
پیمان پاک در پاسخ به این پرسش 

که آیا درباره احتمــال خطرات دالان 
زنگزور کــه آذربایجان می تواند برای 
ایران  ایجاد کند صحبت شــد؟ افزود: 
مــن در بحث های تجاری و اقتصادی 
حضور داشــتند و این مسئله سیاسی 
اســت و مسئولان در وزارت خارجی 

می تواند در این باره اظهارنظر کند.
معاون وزیر صمت با اشــاره به 
دنبال کردن فعالیت های جدی تجاری 
ایران در منطقه تجاری خزر٬ افزود: ما 
فعالیت های جدی را برای ایجاد بازار و 
توسعه زیرساخت های بین المللی مانند 
تعرفه های ترجیحی و موافقنامه های 
آزاد و لجستیک انجام می دهیم اما نکته 
مهم این اســت که برای این بازار چند 
صد میلیارد دلاری باید کالا تولید شود 
که تنظیم بازار داخلی نیز برهم نخورد.

وی درباره تکمیل راه آهن رشت- 
آســتارا توضیح داد: جلسه مفصلی را 
معاون وزیــر راه در مجمع اقتصادی 
کشورهای حاشیه دریای خرز برگزار 
و موافقــات خوبی صــورت گرفت. 
در واقع وی با هدف حل مشــکلات 
ترانزیــت اینچه برون - گرمســار و 
رشت - آستارا در این جلسات حاضر 
شــد و آنچه من در جریان هســتم در 
 این زمینه موافقت های خوبی صورت 

گرفت.

معاون وزیر صمت مطرح کرد:

تاسیس منطقه آزاد مشترک 
ایران با روس ها

رئیس سازمان توسعه و تجارت خاطر نشان کرد: عضویت تجاری ما در منطقه آزاد اوراسیا نهایی
 و به زودی در آنجا عضو خواهیم شد . 

گروه اقتصادی - رییس مرکز  
پژوهش های توســعه و آینده نگری 
ســازمان برنامه و بودجه می گوید با 
اعلام سیاست های کلی برنامه هفتم 
توسعه تدوین این برنامه آغاز شده و با 
توجه به آسیب شناسی هایی که انجام 
شده با شش برنامه گذشته تفاوت های 

قابل توجهی خواهد داشت.
برنامــه هفتم توســعه تقریباً با 
تأخیری ۲ ساله تهیه و تدوین خواهد 
شــد و چراغ راه توســعه کشور در ۵ 
ســال پیش رو خواهد شد. این برنامه 
به خاطر مســائل و مشکلات موجود 
و همچنیــن تغییر دولت در نیمه اول 
سال گذشته با تأخیری تقریباً یکساله 
رو به رو شــد و هم اکنون پیش بینی 
می شــود پس از تدویــن و تبدیل آن 
به قانون از ســال آینده وارد فاز اجرا 
شــود. سیاست های کلی برنامه هفتم 
توســعه از ســوی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ابلاغ شــده و در عمل 
تدوین برنامه هفتم در سازمان برنامه 
و بودجه کلید خورده است. موضوع 
سیاســت های کلی ابلاغی و برنامه 
هفتم توســعه را با مهــدی پاکذات، 
رئیس پژوهشــگاه توســعه و آینده 
نگری سازمان برنامه و بودجه کشور 
به بحث گذاشتیم. مشروح این گفتگو 

در ادامه آمده است.
مهمترین  اولویت بنــدی؛ 
تفــاوت سیاســت های ابلاغی 
برنامه هفتم با برنامه های قبلی

پاکــذات با اشــاره بــه این که 
بلافاصله بعد از ابلاغ این سیاست های 
کلی برنامه هفتــم  دولت مأموریت 
خودش را شــروع کرد و ستاد برنامه 

هفتم در ســازمان برنامــه و بودجه 
کشور تشکیل شد به ذکر تفاوت های 
سیاســت های کلی با موارد پیشــین 
پرداخت و اظهار داشــت:مهمترین 
تفاوتی که این سیاست ها با نمونه های 
قبلی دارد پررنگ شدن نوعی اولویت 
بندی در آنها است. در دوره های قبل 
تعداد سیاست های کل هر دوره نسبت 

به دوره قبل از آن افزایش داشت. 
طبیعتاً به مرور که جلو می رفتیم 
با بروز مشــکلات جدید  اقتصادی و 
مسائل متعددی که پیش روی کشور 
بود دغدغه مندان و نخبگان کشور در 
ســطوح بالا برای حل همه مسائل و 
مشکلات کشور سیاست های کلی را 
تدوین و ابلاغ می کردند. برای مثال در 
برنامه ششم توسعه ۸۰ ماده سیاست 

کلی تدوین شده بود. 
اما همــه می دانند کــه در یک 
بــازه زمانی ۵ ســاله امکان حل همه 
مسائل کشور وجود ندارد و چاره ای 
جــز اولویت بنــدی و انتخاب میان 
این مســائل نیســت. وقتی اولویت 
بندی نباشــد برنامه های زیادی برای 
حل مسائل نوشــته می شود اما مثل 
برنامه های توسعه قبل اجرا نمی شود. 
به همین خاطر در سیاست های کلی 
برنامــه هفتم برای حل مســائل یک 

اولویت بندی قائل شده اند.
رئیــس مرکز پژوهــش های 
توســعه و آینده نگــری ادامه داد: در 
سیاست های ابلاغی برنامه هفتم ۲۶ 
بند یا ماده تدوین شده است. یعنی از 

میان مســائل کشور ۲۶ مورد اولویت 
بندی شــده اســت. در پیش نویس 
اولیه ای که از ســوی دفتر مقام معظم 
رهبری به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارسال شده ۱4 بند آمده بود که در 
مجمع این ۱4 مورد به ۲۶ مورد تبدیل 
شده است. با این حال این موضوع به 
معنای افزایش آن ۱4 مورد نیست بلکه 
هر کدام از بندهایی که در پیش نویس 
اولیه آمده بود چندین مورد را شــامل 
می شد. به همین خاطر برخی مسائل 
از یکدیگر تفکیک شده و به ۲۶ مورد 

رسیده است.
انطباق کامل با سیاست های 

کلی
وی با اشاره به رویکرد سازمان 
برنامه و بودجه گفت: تصمیمی که در 
سازمان برنامه گرفته شد این است که 
خودش را کاملا به سیاست های کلی 
پایبند بدانــد و اولویت بندی ها را بر 
اســاس آن در برنامه هفتم تنظیم کند، 
تا بدین ترتیب با مســائل کمتری رو 
به رو بوده و برنامه به بهترین شــیوه 
تنظیم و تدوین شود. پاکذات ادامه داد: 
البتــه این نکته را هم باید ذکر کرد که 
بیش از ۷۰ درصد از پیشنهادهای مرکز 
پژوهش های سازمان برنامه و بودجه 
برای تدوین سیاست های کلی در این 
سیاست ها آمده است. بنابراین تفاوت 
قابل توجهی بین اولویت های سازمان 
با سیاســت های کلی وجود ندارد. اما 
این اولویت بندی در ســطوح عالی 
پیامی بود برای ســازمان برنامه، که بر 

خلاف دوره های قبل به اولویت بندی 
برنامه ها روی بیاورد.

وی ادامه داد:این کار دو حســن 
دارد: یکــی ایــن که برنامه توســعه 
گســترده و دچار برنامه ریزی جامع 
نمی شود و ما می توانیم آن را محدود 
کنیم. دوم اینکه پذیرش این برنامه که 
سازمان برنامه و بودجه تهیه و تدوین 
خواهــد کرد برای مجلس شــورای 
اســلامی هم بیشتر خواهد شد. چون 
مجلس می بیند که برنامه کاملا مطابق 
با سیاســت های کلی اســت و این 
احتمال وجــود دارد که تغییراتی که 
در برنامه هــای قبلی در مجلس اتفاق 
می افتــاد این بار در مورد برنامه هفتم 

به حداقل برسد.
دســت یابی به متوســط 
رشد اقتصادی ۸ درصدی هدف 

اصلی برنامه هفتم است
پژوهشگر ارشد مسائل توسعه 
کشــور عنوان داشــت: موضوع دوم 
این اســت که در سیاست های کلان 
ابلاغی هدفگــذاری اقتصادی انجام 
شــده اســت. به رغم اهمیت سایر 
مســائل فرهنگی، دفاعی و غیره در 
این سیاست ها به صراحت ذکر شده 
است که هدف اصلی در برنامه هفتم 
رشــد اقتصادی است. متوسط رشد 
اقتصــادی در ۵ ســال برنامه هفتم ۸ 

درصد در نظر گرفته شده است.
پاکــذات در ادامــه گفت: نکته 
مهمی که در این مورد وجود دارد این 
است که هرچند نرخ رشد هدفگذاری 

شده است اما با توجه به اینکه  موضوع 
ســرمایه گذاری خارجــی و میان آن 
خیلی مشخص نیست در سیاست های 
کلی بر سرمایه گذاری از محل ارتقای 
بهره وری تأکید شده است. در کشور 
ظرفیت های بسیار زیادی وجود دارد 
که نیازمند فعال سازی است و کشور 
با این ظرفیت های داخلی می تواند به 
رشد لازم دست پیدا کند. بنابراین، بین 
سیاست های ابلاغی و سیاست های 
جــاری در دولــت ســیزدهم یک 
هماهنگی و انســجام بســیار خوبی 

وجود دارد.
وی بــا ذکــر این نکتــه که در 
سیاست های کلی بر طرح های عمرانی 
و واگــذاری آنها به بخش خصوصی 
تأکید شــده است اظهار داشت: یعنی 
جذب ســرمایه و ســرمایه گذاری 
داخلــی از طریق واگذاری پروژه ها و 
طرح های عمرانی  به بخش خصوصی 
در اولویت قــرار دارد. درواقع هم از 
طریق ارتقای بهره وری و هم از کانال 
جذب سرمایه گذاری داخلی به دنبال 
ارتقای رشــد اقتصادی خواهیم بود. 
البته در بخش دیپلماســی اقتصادی 
در سیاســت های ابلاغی به موضوع  
جــذب ســرمایه گذاری خارجی با 
اولویت همســایگان پرداخته شــده 

است.
رشــد اقتصادی در بخش 
کانــون توجــه  در  خدمــات 

سیاست های ابلاغی  قرار دارد
پاکذات در ادامه گفت: یکی دیگر 

از موارد قابل توجه در سیاســت های 
ابلاغــی توجــه به رشــد اقتصادی 
در بخــش خدمات اســت. هرچند 
رشــد بخش تولید نیــز مهم و مورد 
توجه اســت اما توجه ویژه به بخش 
خدمات، به ویــژه آن بخش هایی که 
به وضعیت و شرایط ژئواکونومیکی 
کشور گره خورده است به عنوان یکی 
از پیشــران های اقتصادی امری تازه 
اســت. در این مورد بر مواردی مانند 
ترانزیت و حمل و نقل کالا و مسافر، 
انرژی، حتی انتقال داده و اطلاعات و 
غیره تأکید شده است. در سیاست های 
کلی به خوبی اشــاره شده که در این 
بخش هم به مقداری ســرمایه گذری 
نیاز داریم و هم بــه مقداری اصلاح 

قوانین نیاز داریم.
وی افزود: یکی دیگر از مواردی 
که در سیاســت های کلی بی ســابقه 
است معرفی گردشگری به عنوان یک 
پیشــران اقتصادی است. البته جالب 
اســت که این موضوع ذیل سرفصل 
فرهنگ آمده است. درواقع بخش های 
غیر اقتصادی نیز در سیاست های کلی 

سوق داده شده اند به سمت اقتصاد.
ســازمان  رئیس  رویکرد 
برنامه و بودجــه پیاده کردن 
جامع و مانع سیاست های کلی 

در تدوین برنامه هفتم است
پاکــذات بــه رویکــرد رئیس 
ســازمان برنامه و بودجــه پرداخت 
و عنوان داشــت: تأکیــد آقای دکتر 
میرکاظمــی، رئیس ســازمان برنامه 

و بودجــه نیز بر این اســت که برنامه 
هفتم کاملا مطابق با سیاست های کلی 
ابلاغی تدوین شود. یعنی معتقدند که 
از اهداف و برنامه های سازمان هرآنچه 
در سیاست های ابلاغی آمده باشد که 
پیگیری و اجرا می شود و هر آنچه که 
در این سیاست ها نیامده باشد باید به 
نفع سیاســت های کلی کنار گذاشته 
شود و تمرکز اصلی بر تدوین و اجرای 
این سیاســت ها در قالب برنامه هفتم 
باشــد. درواقع ملاک آن چیزی است 
که به دولت و از جمله سازمان برنامه 

و بودجه ابلاغ شده است.
انسجام سیاست ها؛ ویژگی 
بارز سیاست های کلی ابلاغی 

است
رئیس مرکز پژوهش های توسعه 
و آینده نگری به ضرورت انسجام در 
سیاست گذاری پرداخت و بیان داشت: 
این نکته خیلی مهم اســت که این بار 
بین همه سیاست های ابلاغی انسجام 
فــوق العاده ای وجود دارد. برای مثال 
زمانی که از ســرمایه گذری و ارتقای 
بهره وری سخن گفته می شود رویکرد 
آن با رویکردی که در دیپلماســی و 
سیاست های همسایگی هماهنگ و 
هم راستا اســت. یا زمانی که بر رشد 
اقتصــادی تأکید می شــود در بخش 
فرهنگ موضوع گردشگری با تأکید 
بر جنبه های اقتصادی آن مورد توجه 

قرار می گیرد.
تدوین برنامه هفتم در چه 

مرحله ای است؟

پاکذات در پایــان به زمانبندی 
تدویــن برنامه هفتم اشــاره کرد و 
گفت: از آنجایی که هدفگذاری رشد 
اقتصادی انجام شــده است جداول 
کلانی آماده می شود که نشان می دهد 
تحقق این رشــد اقتصــادی چگونه 
خواهــد بود و چگونــه و در کجاها 
پیگیری شود. این موضوع در سازمان 
برنامه نهایی شــده و این جداول تهیه 

شده اند.
وی ادامه داد: همچنین، سازمان 
باید ذیل ۲۶ ماده ای که در سیاست ها 
آمده یک سری کارگروه هایی شکل 
بدهد که هم اکنــون این کارگروه ها 
مشخص شــده اما تاکنون جلسات 
شروع نشــده اســت. وی در پایان 
افزود: در این هفته نیز قرار اســت که 
زمانبندی تدوین برنامه هفتم مشخص 
شــود. جلسات داخل سازمان شروع 
شــده است، نظام نامه برنامه هفتم نیز 
آماده شــده و  و انتظــار می رود اگر 
روند عادی ادامه داشــته باشد تا پایان 
سال برنامه هفتم نهایی شود.  درواقع 
زمانبندی که در نظر گرفته شده نهایی 
شدن برنامه هفتم تا پایان سال است. 
البتــه موضوعی که هســت همزمان 
شــدن تدوین برنامه هفتم و تدوین 
بودجه ۱4۰۲ اســت که فشار کار به 
طور بی سابقه ای بالا رفته. با این حال 
تلاش می شود طبق زمانبندی تهیه و 
تدوین شود. اما اگرچه به بودجه سال 
آینده نخواهد رسید با این حال بودجه 
۱4۰۲ بر اساس سیاست های ابلاغی 
خواهد بود، یعنــی تهیه بودجه با در 
نظر گرفتن خط مشــی ها و مواد این 

سیاست ها صورت خواهد گرفت.

برنامه هفتم چه تفاوتی با برنامه های پیشین خواهد داشت؟

 ایجاد ســازوکارهای مالی و بانکی بر اســاس پول های ملی با ایران مطرح شد و از آنجایی 
که مســئولان بانک مرکزی نیز در این نشست ها حضور داشتند صحبت های تخصصی با 
تمرکز  بر حذف دلار و یورو انجام تا تجارت بر اساس پول مشترک دو کشور صورت بگیرد.

گروه اقتصادی -  مشــاور وزیر 
نیرو در امــور بین الملل گفت: تلاش 
می شود اتصال شبکه برق کشورمان با 
روســیه از سمت شرق دریای خزر هم 
برقرار شــود.»محمدعلی فرحناکیان« 
افــزود: طــرح اتصــال شــبکه برق 
کشــورمان از سمت شرق دریای خزر 
طرحی اســت که امکان تبادل برق را 
در کشورهای عضو سازمان شانگهای 
فراهم تر می ســازد.بحث اتصال شبکه 
برق کشــورمان از شــرق دریای خزر 
در اجلاس دریای خزر مطرح شــد تا 

تصمیم گیری های لازم اتخاذ شود.
مشاور وزیر نیرو گفت: کشورهای 
عضو شوری سابق بیشتر از نظر اتصال 

شبکه برق با یکدیگر امکان اتصال دارند 
و تنها لازم است خط سوم اتصال شبکه 
برق کشــورمان با ترکمنستان که قبلًا 
خط دوم آن به بهره برداری رسیده بود، 
برقرار شود.فرحناکیان ادامه داد: این خط 
از سوی ایران تا نزدیک مرز کشیده شده 
و نیاز اســت از سوی ترکمنستان اقدام 
شود که این کشور نیز فعالیت های لازم 
را شروع کرده و فعال شدن آن ظرفیت 
انتقــال را ۲۰۰ درصد افزایش خواهد 
داد. وی افــزود: با این افزایش ظرفیتی 

که اتفاق خواهد افتاد و با وجود امکان 
اتصالی که در سایر کشورهای شوروی 
سابق وجود دارد می توانیم برقمان را از 
طریق شــرق دریای خزر منتقل کنیم. 
تلاش می شــود با رایزنی ها بتوانیم از 
طریق ترکمنســتان و تاجیکستان برای 
اتصال شــبکه برق به کشورهای عضو 

پیمان شانگهای نیز اقدام شود.
ایــران با همه کشــورهای 
دارای مرز زمینــی تبادل انرژی 

الکتریکی دارد

فرحناکیان با بیــان اینکه ایران با 
همه کشــورهایی که مــرز زمینی دارد 
تبــادل انرژی الکتریکــی دارد، گفت: 
اکنون صــادرات و واردات برق با این 
کشورها فعال است و از تعداد معدودی 
واردات داریــم و به تعــدادی هم برق 
صادر می کنیم. وی ادامه داد: طرح هایی 
نیــز بــرای امکان برقــراری  اتصال با 

کشورهای جنوب خلیج فارس داریم.
بررسی امکان اتصال شبکه 
بــرق ایــران از طریــق عراق و 

سوریه با لبنان
مشــاور وزیــر نیــرو در امــور 
بین الملل در باره امکان اتصال شــبکه 
برق کشــورمان با لبنــان گفت: اکنون 
ما با کشــور عراق ۵ خط ارتباطی فعال 
داریم. فرحناکیان ادامه داد: عراق قبلًا از 
طریق تدمر و بوکمال با ســوریه ارتباط 
الکتریکی داشــت که توســط داعش 
بخشی از این خطوط از بین رفته است. 
همچنین ســوریه با لبنــان هم اتصال 
شــبکه برق دارند. وی افزود: روزهای 

اخیر یک هیئتی از لبنان به کشــورمان 
آمده بودند که در مذاکره هایی که انجام 
شــد طرح امکان اتصال برق کشورمان 
به لبنان مطرح شد. مشاور وزیر نیرو در 
امور بین الملل خاطرنشان کرد: پیش تر 
از مقام های عراقی برای بررســی این 
موضــوع دعوت به عمل آمده بود که به 
دلیل بروز مشــکلات در عراق آنها این 
دعــوت را اجابت نکردند. فرحناکیان 
ابراز امیدواری کرد با برقراری ثبات در 
عراق بتوان این موضوع را پیگیری کرد و 
گفت: تلاش می شود در جلسه ای بتوان 
با برنامه ریزی و انجام مطالعات لازم و 
رعایــت الزام های فنی امکان اتصال را 

مورد ارزیابی قرارداد.

گروه اقتصادی - با وجود اینکه 
کاهش تعداد شعب بانک ها در برنامه 
گنجانده شــده و قرار است به منظور 
کاهش هزینه، تعدادشان کمتر شود، در 
سال های اخیر کاهش قابل ملاحظه ای 
در تعداد شعب فیزیکی بانک ها صورت 
نگرفتــه و حتی تعداد شــعب برخی 
بانک ها بیشتر هم شده که گلایه وزیر 
اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی را نیز 
درپی داشته اســت. تعداد زیاد شعب 

بانک ها همواره مورد انتقاد مســئولان 
بوده اما تاکنــون کاهش قابل توجهی 
در تعداد شعب بانک ها صورت نگرفته 
و فقط ۱۱4 شــعبه در یکسال گذشته 
از شــعب ۲۱ بانک کم شده است؛ به 
طورکه در ســال ۱۳۹۹ معادل ۱۰ هزار 
و ۵۷۸ شــعبه بانکی در سراسر کشور 
فعال بوده که در سال ۱4۰۰ به ۱۰ هزار 
و 4۶4 شــعبه کاهش یافته است. این 
در حالی اســت که نقاطی در شهرهای 

مختلف هستند که اندکی دقت در آن ها 
می تواند سبب تعجب شود و اینکه در 
محدوده بسیار کوچکی از شهر، چندین 
شعبه از یک بانک با فاصله کمی از هم 
قرار گرفته اند که عملًا کار خاصی انجام 
نمی دهند و اداره شــعب بانکی برای 
بانک های مختلف، هزینه های سنگینی 
دارد و به نظر می رسد با توجه به هزینه 
سنگین اداره این شعب و کاهش استفاده 
از آن ها کاهش شعب بانکی با توجه به 

نیازسنجی از مناطق مختلف، می تواند 
تــا حد زیــادی از هزینه های بانک ها 
را کاهش دهد. در این بین، مســئولان 
دولت ســیزدهم نیز اظهاراتی درباره 
تعداد شــعب بانکی داشته اند. احسان 
خانــدوزی - وزیر اقتصــاد - یکی از 
الزامات قانون برنامه پنج ساله را کاهش 
تعداد شعب دانســته و گفته که ایران 
بالاترین میزان ســرانه شعب بانکی را 
در دنیــا دارد و باید از طریق ابزارهای 
دیگر دسترســی های مردم به خدمات 
بانکی افزایــش یابد.همچنین، رئیس 

کل بانــک مرکزی نیــز اعلام کرده که 
بانک ها برای کاهش هزینه ها و ناترازی 
خود باید شــعب فیزیکــی را کاهش 
دهند.  بررسی آخرین وضعیت شعب 
بانک ها بر اساس گزارش موسسه عالی 
آموزش بانکداری حاکی از آن اســت 
که از ۲۱ بانک، فقط شعب شش بانک 
ملت، رفاه کارگران، موسســه اعتباری 
ملل، تجارت، صادرات، مســکن در 
سال ۱4۰۰ نســبت به سال ۱۳۹۹ کم 
شده اســت. اکثر این ۲۱ بانک نسبت 
به ســال ۱۳۹۹ تغییری نکرده و شعب 

بانک هایی چون ســینا، پاســارگاد، 
پارســیان در ســال ۱4۰۰ نســبت به 
ســال ۱۳۹۹ زیاد نیز شــده است. بر 
اســاس این آمار بانک های صادرات، 
ملت، تجارت، مسکن و رفاه کارگران 
به ترتیب با ۱۹۷۵، ۱۳۸۹، ۱۳۷۵، ۱۱۷۹ 
و ۱۰۲۵ بیشترین شعبه را دارند. بعد از 
بانک ایران ونزوئلا و خاورمیانه با یک 
و ۱۶ شعبه، بانک های توسعه صادرات، 
گردشگری و کارآفرین به ترتیب با ۳۸، 
۱۰۰ و ۱۰۸ شعبه کمترین شعب بانکی 

را دارند.

مشاور وزیر نیرو خبر داد:

تلاش برای اتصال شبکه برق ایران و روسیه از شرق دریای خزر
گروه اقتصادی -مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
از برگزاری دور جدید مزایده خودروهای رسوبی وارداتی خبر داد. عبدالمجید 
اجتهادی، با اشاره به مزایده فوق العاده شماره ۵۶۵ خودروهای خارجی رسوبی، 
اظهار کرد: از میان حدود ۱۰۶۲ دستگاه حدود ۷۵ دستگاه در این مزایده به فروش 
نرفت. در واقع ۵۸ دســتگاه به دلیل مغایرت در مشخصات از مزایده خارج شد 
و ۱۷ دســتگاه خودرو نیز به فروش نرفت. وی ادامه داد: استارت مزایده این ۷۵ 
دستگاه از امروز زده می شود و اطلاعیه های مربوطه منتشر خواهد شد تا تکلیف 
این خودروها تا قبل از ۱۵ آبان ماه مشخص شود. مدیرعامل سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی در پاسخ به این سوال که چه خودروهایی به مزایده خواهند 
رفت؟ گفت: ۲۲ دستگاه پورشه واقع در مازندران از جمله این خودروها هستند. 
جزئیات سایر خودروها نیز اعلام خواهد شد.بر اساس این گزارش، فرایند مزایده 
تعیین تکلیف ۱۰۶۲ دستگاه خودروهای رسوبی وارداتی از هفتم مهرماه آغاز و 
روز گذشــته اســامی برندگان این مزایده اعلام شد. به گفته اجتهادی و به نقل از 
روابط عمومی سایت سازمان اموال تملیکی، بیش از ۱۳ هزار نفر در این مزایده 
فوق العاده شرکت کردند. ۹۶۵ خودرو به ارزش ۲۸۱۳ میلیارد تومان به فروش 
رفت که متوســط رشد قیمت های پیشــنهادی ۸۵ درصد بوده است.وی با این 
توضیح که نیمی از مجموع متقاضیان ضمانت نامه بانکی به ادارات کل اجرایی 
استان ها تحویل داده اند، ادامه داد: ۱۲۶۰ ضمانت نامه برابر ضوابط قانونی به دلیل 
نرســیدن اصل ضمانت نامه و یا مغایرت های اسنادی و اطلاعاتی ابطال شدند.

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی تعداد افراد نهایی شرکت 
کننده را ۱۲ هزار و ۷۱ نفر بیان کرد و گفت: متقاضیان و برندگان نهایی می توانند 
تمامی جزئیات و اطلاعات مربوط به این مزایده را از طریق سامانه ستاد الکترونیک 

دولت )ستاد( دریافت کنند.

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی خبر داد:

برگزاری دور جدید مزایده خودروهای 
خارجی رسوبی

گروه اقتصادی - نایب رئییس 
کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی با انتقاد از عملکرد بانک ها 
در تســهیلات دهی تاکیــد کرد که 
تاکنــون حتی یــک ریــال وام نیز 
 جهت ســاخت مســکن ارائه نشده 

است.
صدیف بدری در جلســه علنی 
مجلس شورای اسلامی در اخطاری 
با استناد به اصل ۳ قانون اساسی بیان 

کــرد: بانک ها در حوزه تســهیلات 
دهی به خصوص تسهیلات تکلیفی 
قــرض الحســنه اصــلا عملکرد 
خوبــی ندارنــد و بانــک مرکزی 
 باید بــر عملکرد بانک هــا نظارت 

کند. 
بــرای  صف هــای طولانــی 
وام های ازدواج کــه تکلیف دولت 
و بانــک مرکزی در قانــون بودجه 
 ســال جاری بوده است شکل گرفته 

است.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: از 
ســویی دیگر در حوزه تســهیلات 
قانــون جوانــی جمعیت کــه برای 
فرزندان سوم و بیشتر باید تسهیلات 
ارائه می شد نیز متقاضیان صف های 
طولانــی تشــکیل دادند امــا هیچ 
نظارتی بر تســهیلات دهی بانک ها 
 از ســوی بانــک مرکــزی اعمــال 

نمی شود. 

بانک هــا برای مــردم عادی و 
نیازمندان حتی یک میلیون تومان نیز 
وام ضروری قرض الحسنه ندارند اما 
هر جا که خودشــان صلاح می دانند 
به خصوص در رابطه با پرسنل خود 
وام های ضروری سالانه تصویب کرده 

و پرداخت مــی کنند. بانک مرکزی 
 باید بــر عملکرد بانک هــا نظارت 

کند.
نماینده مردم اردبیل در مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: در 
حوزه تسهیلات مســکن نیز علاوه 

بر بانک مســکن سایر بانک ها نیز در 
ارائه تسهیلات برای ساخت مسکن 

مکلف شده اند. 
امــا تاکنــون هیــچ بانکــی 
حتــی یــک فقــره وام در حــوزه 
 ســاخت مســکن ارائــه نکــرده 

است. 
در حــوزه وام های نوســازی 
مســکن روســتایی نیــز کوتاهی 
مشهود است. دولت و بانک مرکزی 
 بایــد بر ایــن روند نظارت داشــته 

باشند.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس:

تاکنون یک ریال وام برای ساخت مسکن پرداخت نشده است

شعب کدام بانک ها کمتر شده است؟
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